
Последните статистически 
данни за почивните дни около 
тазгодишния първомайски празник 
в КНР показват удивителни 
резултати. Регистрирани са 
над 276 милиона вътрешни 
туристически пътувания, което 
е увеличение със 70,83% на 
годишна база. Приходите в 
сектора на вътрешния туризъм 
възлизат на 148,056 милиарда 
юана – увеличение със 128,90%. 
Резервациите за хотели са се 
увеличили над 10 пъти в сравнение 
със същия период на 2019 г. През 
първите три дни на празниците 
онлайн потреблението се е 
увеличило със 133% в сравнение с 
този период от 2019 г. 

Тези впечатляващи числа 
показват убедително, че 
туристическото потребление по 
време на първомайските празници 
е най-голямото за последните 
пет години. Боксофисът в Китай 
реализира за последната седмица 
1,5 милиарда юана приходи. 
Много китайци дори избират да 
почиват в чужбина, като оформят 
вълна от задгранични пътувания. 
Туроператорите обявиха, че 
поръчките за международни 
екскурзии са се увеличили над 
18 пъти на годишна база, като 
Тайланд, Малдивите и Обединените 
арабски емирства са едни от 
най-предпочитаните дестинации от 
китайските туристи. 

След като икономиката за 
първото тримесечие реализира 
по-висок от очакванията ръст, 
данните за потреблението по 
време на празниците за Първи 
май също са много по-добри 
от очакванията. Повече от 
очевидно е, че движещата сила на 
китайския потребителски пазар се 
ускорява. 

Всичко тези факти говорят, че 
още повече чужди инвеститори 
несъмнено ще си купят билет за 
експресния влак на китайската 
икономика. Това е логиката на 
нещата.

Петър Герасимов

Експресният влак 
на китайската 
икономика
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2За изграждането на 
модерна индустриална 
система
Председателят на КНР Си Дзинпин, 
като ръководител на Централната 
финансова и икономическа 
комисия, председателства първото 
заседание на 20-ата централна 
финансова и икономическа 
комисия на 5 май. 

Китайският министър 
на търговията посети 
Германия
Министър Уан Уънтао се 
срещна с високопоставени 
представители на бизнеса в 
Германия с цел насърчаване 
на двустранните икономически 
и търговски договорености и 
засилване на сътрудничеството.
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Издание за отношения  
между Китай и ЦИЕ

Лятото настъпва  
в красивия град Ханджоу,   

провинция Джъдзян

Ушан – една от петте 
свещени планини 13

Китайската инициатива 
за глобална 
цивилизация подчертава 
многообразието  
на националните култури 
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новини

В Шанхай се 
провежда сезон на 
изкуствата
От 6 до 31 май 
в Шанхай се 
провежда Третият 
сезон на изкуствата. 
Разнообразните 
мероприятия по 
традиция привличат 
многобройна 
публика.

лизо 2,8 милиона 
души посетиха 
133-тия кантон-
ски панаир. Та-
зи година съби-
тието регистри-

ра най-голяма изложбена 
площ и най-голям брой 
участници. Така панаирът 
успя изцяло да покаже своя 
уникален чар и привлека-
телност пред света. 

В тазгодишното изда-
ние на Кантонския панаир 
имаше три нови изложбени 
зони, а именно „Индустри-
ална автоматизация и ин-
телигентно производство“, 
„Нова енергия и интели-
гентни мрежови превозни 

средства“ и „Продукти за 
бременни и бебета“, както 
и три специални зони „Ин-
телигентен живот“, „Ин-
дустрии за хората в напред-
нала възраст“ и „Продукти 
за превенция и проверка 
на заболяванията“, които 
предоставят нови възмож-
ности за китайските и чуж-
дестранните предприятия 
да разширят бизнеса си на 
световния пазар.

В тазгодишното съби-
тие участваха 370 предпри-
ятия от държави и региони 
в рамките на „Един пояс, 
един път“, което предста-
влява 73% от общия брой 
на участниците.

ървият в света 
експеримент с 
интервенциона-
лен интерфейс 
мозък-компю-
тър (BCI) вър-

ху нечовекоподобни прима-
ти беше успешно завършен 
от изследователски екип 
на университета „Нанкай“.

Чрез изграждането на 
интерфейс мозък-компю-
тър към мозъка на май-
муната учените успешно 
идентифицираха електро-
енцефалографски сигнали, 
с които постигнаха кон-
трол над механична ръка.

„Този експеримент е ва-
жен за напредъка в изслед-
ванията в областта на нау-
ката за мозъка и отбелязва 
класирането на китайска 
технология за интерфейс 
мозък-компютър сред во-
дещите в света“, каза в ин-
тервю за агенция Синхуа 
Дуан Фън, ръководител на 
екипа. „В сравнение с тра-
диционния инвазивен и не-
инвазивен интерфейс мо-
зък-компютър, интервен-
ционният балансира ста-
билността на разпознава-
нето и безопасността“, по-
сочи още той.

Кантонският панаир дава 
нови възможностите за 
„Един пояс, един път“

Проведено бе първото  
в света изграждане  
на интерфейс  
мозък-компютър

Б
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За изграждането на модерна 
индустриална система

САЩ трябва да коригират 
представата си за Китай

енералният секре- 
тар на ЦК на ККП,  
председател на 
КНР и на Цен-
тралната военна 
комисия и ръково-

дител на Централната фи-
нансова и икономическа ко-
мисия Си Дзинпин предсе-
дателства първото заседание 
на 20-ата централна финан-
сова и икономическа коми-
сия на 5 май, подчертавай-
ки, че работата й трябва да 
бъде свършена добре, как-
то и да се проучат въпроси-
те, свързани с ускоряване-
то на изграждането на съ-
временна индустриална сис-
тема, изследванията за под-
крепа на модернизацията в 
китайски стил с високока-
чествено развитие на насе-
лението. 

В речта си по време на 
заседанието Си Дзинпин по-
сочи, че модерната индус-
триална система е материал- 

а 8 май китай- 
ският държавен 
съветник и вън-
шен министър  
Цин Ган се срещ-
на с посланика 

на САЩ в Пекин Никълъс 
Бърнс.

По време на разгово-
ра им той посочи, че ки-
тайско-американските отно-
шения имат важно значение 
не само за двете страни, но 
и за целия свят. На срещата 
си в Бали през миналия но-
ември Си Дзинпин и Джо 
Байдън постигнаха консен-
сус по редица въпроси, но 
последвалото погрешно по-
ведение на Вашингтон уни-
щожи положителната перс-
пектива и съответните про-
цеси на диалог и сътрудни-
чеството. В момента главна 
задача е да се стабилизират 
двустранните отношения и 
да се избегне по-нататъш-
ното им обтягане. Китай 
ще продължи да се отнася 
към САЩ на основата на 

Г

Н

на и технологична основа 
на една модерна държава и 
фокусът на икономическо-
то развитие трябва да бъ-
де поставен върху реалната 
икономика, за да се осигури 
силна материална подкрепа 
за реализацията на целите 
на втората стогодишнина. 
Развитието на населението 

е важно събитие, свързано 
с великото възраждане на 
китайската нация. Трябва да 
се съсредоточим върху по-
добряването на цялостното 
качество на населението и 
да подкрепим модерниза-
цията в китайски стил с ви-
сококачественото му разви-
тие, подчерта още той.

взаимното уважение, мир-
ното съжителство и взаим-
ноизгодно сътрудничество. 
Надяваме се американска-
та страна да прецени пра-
вилно ситуацията и да ра-
боти заедно с Пекин, за да 
насърчи развитието на дву-
странните отношения, под-
черта Цин Ган.

„Съединените щати тряб-
ва да коригират представата 

си за Китай, да се върнат 
към рационалното поведе-
ние и работят за по-добро-
то развитие на двете стра-
ни. Вашингтон трябва да 
прекрати нарушаването на 
суверенитета, безопасност-
та и интересите на разви-
тието на Китай, особено по 
отношение на тайванския 
въпрос“, посочи още ки-
тайският външен министър.
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2022年5月21日，在内蒙古兴安盟，工人在引绰济辽工程文得
根水利枢纽施工现场忙碌。

新华社新闻 

新华时评：开启中国-中亚合作新时代
中国同中亚五国是命运

与共的好邻居、好朋友、好
伙伴、好兄弟。秉持相互尊
重、睦邻友好、同舟共济、
互利共赢原则，中国-中亚
国家关系和双边合作走过
了“黄金三十年”。即将在西
安举行的中国-中亚峰会在
中国同中亚国家关系发展
史上具有里程碑意义，将
擘画中国-中亚关系新蓝
图，开启双方合作新时代。

中国-中亚峰会将推动
中国-中亚国家战略互信不
断深化。中国同中亚国家
是友好邻邦和全面战略伙
伴。10年来，在习近平主席
和五国元首的战略引领下，
双方合作取得一系列历史
性、突破性成就。2022年
初，中国同中亚五国建交
30周年视频峰会举行，中
国同中亚合作机制应运而
生。2022年9月，习近平主
席对哈萨克斯坦和乌兹别
克斯坦进行国事访问，并
在出席上合组织成员国元
首理事会第二十二次会议
期间同中亚国家领导人分
别会晤。中国-中亚峰会是
建交31年来六国元首首次
以实体形式举办峰会，各
国元首将回顾中国-中亚关

系发展历程，就中国-中亚
机制建设、各领域合作以
及共同关心的重大国际和
地区问题交换意见。

中国-中亚峰会将为高
质量共建“一带一路”注入
新动力。2013年，习近平主
席在哈萨克斯坦纳扎尔巴
耶夫大学演讲时提出“丝绸
之路经济带”倡议，中亚成
为“一带一路”首倡之地。中
亚国家是最早公开支持倡
议的国家，也是共建“一带
一路”合作的先行者。10年
来，中亚五国积极参与“一

带一路”建设，中国同中亚
国家对接发展战略，各国
间政策沟通、设施联通、
贸易畅通、资金融通、民
心相通显著加强。共建“一
带一路”合作成果丰硕，得
到各国承认，中亚地区成
为高质量共建“一带一路”
示范区。中国-中亚峰会期
间，各方将就如何进一步
高质量共建“一带一路”进
行探讨。哈萨克斯坦《实
业报》总编辑科尔茹姆巴
耶夫表示相信，本次峰会
的召开将有力推动共建“一

海关总署9日发布数据
显示，今年前4个月我国货
物贸易进出口总值13.32
万亿元，同比增长5.8%，
增速较一季度的4.8%加
快1个百分点，其中4月单
月进出口3.43万亿元，增
长8.9%。在外部环境复
杂严峻的条件下，我国外
贸韧性得到彰显。

据介绍，国家开发银行
发放的东北振兴贷款重
点支持了国家高速公路
网、重点高速路等交通基
础设施，锡林郭勒盟新能
源基地等能源基础设施，
辽西北供水、内蒙古引绰
济辽工程等重点水利基
础设施建设；助推产业转

型升级，支持沈阳新松机
器人研发等项目，助力培
育壮大战略性新兴产业；
以城镇化建设、沿海经济
带发展等为重点，支持提
升中心城市承载能力等。

日前，国家开发银行制
定印发《国家开发银行支
持东北全面振兴2023年
工作要点》。工作要点提
出，国家开发银行要围绕
东北全面振兴实现新突
破的目标，聚焦东北“五大
安全”及基础设施建设相
关领域，加大融资支持力
度，着力提升中长期贷款
发放占比，推动“十四五”
期间东北振兴贷款余额
稳定增长。

“十四五”以来国家开
发银行已发放东北振
兴贷款近4000亿元

新华社北京5月9日电
海关总署9日发布数据显
示，今年前4个月中国货物
贸易进出口总值13.32万亿
元，同比增长5.8%，增速
较一季度的4.8%加快1个
百分点，其中4月单月进出
口3.43万亿元，增长8.9%
。在外部环境复杂严峻的
条件下，中国外贸韧性得到
彰显。

具体来看，前4个月出
口7.67万亿元，同比增长
10.6%；进口5.65万亿元，
增长0.02%。海关月度调查
显示，出口订单增加的企业
比例已经连续4个月提升。

从贸易方式看，前4个
月，中国一般贸易进出口
8.72万亿元，同比增长8.5%
，占中国外贸总值的比重
提升至65.4%；以保税物流
贸易方式进出口1.73万亿
元，增长15.4%。

从出口产品看，前4个月，
中国出口机电产品4.44万
亿元，同比增长10.5%，占
出口总值的57.9%。其中，
受新能源车出口拉动，汽车
出口同比增长120.3%。

从外贸主体看，前4个
月，民营企业进出口7.05万
亿元，同比增长15.8%，占
中国外贸总值的比重超过
五成；有进出口实绩的民营
企业41.5万家，同比增加

新华全媒+丨前4个月中国货物贸
易进出口同比增长5.8%

8.9%，继续保持中国外贸
第一大经营主体地位。

从贸易伙伴看，前4个
月，东盟为中国第一大贸易
伙伴，进出口总值为2.09万
亿元，增长13.9%，占中国
外贸总值的15.7%。欧盟为
中国第二大贸易伙伴，进出
口为1.8万亿元，增长4.2%
，增速较一季度加快2.2个
百分点。中国对美国和日本
进出口则分别下降4.2%和
下降2.6%。

此外，同期，中国对“一
带一路”沿线国家合计进出

口4.61万亿元，同比增长
16%。其中，对哈萨克斯坦
等中亚五国，沙特阿拉伯等
西亚北非国家进出口分别
增长37.4%和9.6%，部分弥
补了传统市场需求不振带
来的影响。

海关总署统计分析司司
长吕大良表示，中国外贸稳
中向好势头进一步延续。
国务院近期出台新的推动
外贸稳规模优结构政策措
施，有助于提振外贸企业的
信心和活力，推动全年外贸
促稳提质。

带一路”继续发展。
中国-中亚峰会将为深

化务实合作规划新蓝图。
中国与哈萨克斯坦发展永
久全面战略伙伴关系，与
乌兹别克斯坦、吉尔吉斯
斯坦、塔吉克斯坦、土库曼
斯坦保持全面战略伙伴关
系，当前，中国-中亚合作
处于历史最高水平。互利
合作给各国和人民带来实
打实的好处。中国是中亚
五国最大的贸易和投资伙
伴，2022年中国与中亚五
国贸易额达到702亿美元，
创历史新高。截至2022年
底，中国对中亚五国直接
投资存量近150亿美元。各
国元首将在西安峰会上回
顾友好交往历史，梳理合
作成果，提出新的合作倡
议，扎实、高效推进中国-
中亚全方位、深层次、多维
度合作，打造深度互补、高
度共赢的合作新格局。

中国-中亚峰会将为维护
地区安全作出新贡献。中
国和中亚国家唇齿相依、
安危与共，面对变乱交织
的世界，推进中国同中亚
国家关系对双方和地区和
平发展都至关重要。中国
和中亚国家依托双边和上

海合作组织、亚信等多边
平台，在合力打击“三股势
力”等方面合作成效显著，
有效保证了各国和地区安
全。各方尊重彼此根据本
国国情选择的发展道路，
在涉及彼此核心利益问题
上相互坚定支持，坚决反
对外部势力干涉内政，不允
许任何人、任何势力在中
亚制造混乱和动荡。吉尔
吉斯斯坦外长库鲁巴耶夫
表示，中国-中亚机制的所
有参与方都是近邻，任何
一个国家的成就或者问题
都会对整个地区发展产生
深远影响。各方在峰会上
将重申在涉及彼此核心利
益问题上相互坚定支持的
一贯立场，就阿富汗等地
区和国际热点问题交换意
见，发出捍卫多边主义、共
同维护地区以及世界和平
与安全的共同声音。

乘风破浪，顺势而为。
中国-中亚合作因应双方合
作需要，符合六国人民期
待，顺应时代潮流大势。此
次峰会必将开启中国-中亚
合作新时代，助力打造更
加紧密的中国-中亚命运共
同体，谱写中国同中亚国家
关系更加美好的明天。
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Нови „топ три“ продукта  
в износа на Китай 

стремежа си към 
висококачествено 
и нисковъглерод-
но развитие Ки-
тай вече има но-
ви „топ три“ ос-

новни двигателя на външ-
ната търговия на страната. 
Докато преди години най-из-
насяните продукти бяха об-
леклото, домакинските уре-
ди и мебелите, днес на пър-
во място в износа вече са 
слънчевите батерии, лити-
евойонните батерии и елек-
трическите превозни сред-
ства. Тези нови „топ три“ 
регистрираха ръст от 66,9% 
през първото тримесечие на 
тази година и допринесоха 
с 2 процентни пункта за об-
щия ръст на износа.

„Ръстът на външната 
търговия на Китай през 
първото тримесечие е под-
крепен главно от продук- 
ти, свързани със зелената 
енергетика“, казва Джоу 
Маохуа, анализатор в China 
Everbright Bank. 

Това увеличение е още 

по-впечатляващо, като се 
има предвид, че износът 
на електрически превоз-
ни средства, фотоволтаич-
ни продукти и литиевойон-
ни батерии регистрира ог-
ромен растеж през 2022 г., 
съответно със 131,8%, 67,8% 
и 86,7%.

Символ на подобре-
ната търговска структу-
ра на Китай и високока-
чествен търговски растеж, 

нарастващото присъствие 
на зелен износ през послед-
ните 10 години също раз-
крива предимство и потен-
циала за развитие на съот-
ветните сектори. В близко 
бъдеще се очаква екологич-
ният износ да остане двига-
тел за висококачествен рас-
теж благодарение на благо-
приятната политическа сре-
да и непрекъснатите инвес-
тиции.

КМГ стана главен 
телевизионен партньор 
на Олимпийските  
игри в Париж

а 6 май Служ-
бата за олим-
пийско излъчва- 
не на Междуна-
родния олим-
пийски коми-

тет и Китайската медий-
на група (КМГ) подписа-
ха меморандум за сътруд-
ничество, с който група-
та става официално гла-
вен телевизионен партньор 
на Олимпийските игри в 
Париж.

Двете страни ще съз-
дадат и механизъм за дъл-
госрочно сътрудничество, 
за да насърчат по-доброто 
разпространение на олим-
пийския дух. 

На церемонията по 
подписването присъства-
ха президентът на МОК То-
мас Бах и заместник-ръко-
водителят на Отделът за 
публичност на ЦК на ККП 
и директор на КМГ Шън 
Хайсьон.

Н

В

П
рез 2022 г. ки-
тайската цифро-
ва икономика е 
нараснала до  
50,2 трилиона 
юана (7,25 три-

лиона долара). Делът на ци-
фровата икономика в БВП 
на страната е нараснал до 
41,5%, с номинален растеж 
на годишна база от 10,3%. 
Това я поставя на второ 
място в света, показват да-
нните от доклад, предста-
вен на 6-ата среща на вър-
ха „Цифров Китай“, коя-
то се провежда в град Фу-
джоу, провинция Фудзиен 
в Източен Китай. Темата 
на тазгодишния форум е 
„Ускоряване на изгражда-
нето на цифров Китай за 

насърчаване на модерни-
зацията в китайски стил“.

Цифровата икономи-
ка на страната се превръ-
ща в основен двигател на 
растежа за страната, коя-
то върви към модерниза-
ция. До края на 2022 г. Ки-
тай е пуснал в експлоата-
ция 2,31 милиона 5G базо-
ви станции, а броят на по-
требителите на 5G в стра-
ната е достигнал 561 ми-
лиона, което представля-
ва повече от 60% от об-
щия брой в света.

Към форума беше от-
крито и изложение, на кое-
то бяха показани най-но-
вите иновации в сфера-
та на новите технологии 
в Китай. 

За 2022 г. цифровата 
икономика е нараснала 
до 50,2 трилиона юана

екин и Ислама-
бад ще засилят 
двустранните от-
ношения, ще ус-
корят изгражда-
нето на Китай- 

ско-пакистанския икономи-
чески коридор и ще задълбо-
чат сътрудничеството в об-
ласти като селско стопан-
ство, инфраструктурна свър-
заност и информационни 
технологии. За това се раз-
браха по време на срещата 
си на 5 май министърът на 
външните работи Цин Ган 
и пакистанският президент 
Ариф Алви.

„Колкото по-дълбоко се 
променя международната 
обстановка, толкова по-близ-
ко и солидно трябва да бъде 
приятелството между Пакис-
тан и Китай, а добрата тра-
диция на чест обмен да бъ-
де продължена“, посочи пре-
зидентът и заяви, че оценява 
високо подкрепата на Китай 
в усилията на Пакистан за 
преодоляване на пандемията 
от COVID-19, възстановяване 
след природните бедствия и 
евакуиране на пакистански 
граждани от Судан.

„Пакистан следва твърдо 
политиката за „един Китай“ 
и подкрепя Пекин по въпро-
си, засягащи основните му 
интереси, като тези, свърза-
ни със суверенитета и тери-
ториалната цялост“, подчер-
та Ариф Алви, добавяйки, 

Задълбочаване на двустранното 
сътрудничество  

П

че страната му „ще положи 
всички усилия, за да гаран-
тира безопасността на ки-
тайските граждани и орга-
низации в Пакистан, и е го-
тов да работи с Китай за ми-
ра и възстановяването в Аф-
ганистан.

От своя страна Цин Ган 
каза, че Китай поддържа 
единството, стабилността, 
развитието и просперите-
та на Пакистан и подкрепя 
страната в защитата на ней-
ната национална независи-
мост и териториална цялост.

„Китай е готов да си съ-
трудничи с Пакистан за при-
лагане на Инициативата за 
глобално развитие, Инициа-
тивата за глобална сигурност 
и Инициативата за глобал-
на цивилизация, за задълбо-
чаване на взаимноизгодното 
сътрудничество в различни 

области, съвместно про-
тивопоставяне на външни  
предизвикателства и насър-
чаване на китайско-пакис-
танската общност със споде-
лено бъдеще“, каза Цин Ган.

Външният министър под-
черта, че Пекин би желал 
да насърчи висококачестве-
ното развитие на инициати-
вата „Един пояс, един път“ 
ида  ускори изграждането 
на Китайско-пакистанския 
икономически коридор, да 
работи за задълбочаване на 
сътрудничеството в области 
като промишленост, селско 
стопанство, информационни 
технологии и други.

Китай е готов да засили 
координацията с Пакистан 
по афганистанския въпрос, 
за да насърчи мира и проце-
са на възстановяване на та-
зи страна, добави Цин Ган.

Китай – Пакистан 



5днесКитай
12 – 18.05.2023

Коментари

П
резидентът на 
САЩ Джоузеф 
Байдън каза не-
отдавна, че Зако-
нът за чиповете 
и науката не е 

предназначен да навреди 
на Китай. 

Но дали неговите изя-
вления, както и други по-
добни изявления на амери-
кански служители са досто-
верни? Този въпрос задава 
агенция Синхуа в актуален 
коментар за китайско-аме-
риканските отношения. 

Агенцията напомня, 
че неотдавна търговският  
представител на САЩ Кат- 
рин Тей заяви, че всички 
членове на администра-
цията на Байдън са каза-
ли „много ясно“, че отде-
лянето от китайската ико-
номика „не е цел и не е по-
стижимо“. Министърът на 
финансите на САЩ Джа-
нет Йелън също отрече, че 
САЩ се стремят да отде-
лят икономиката си от та-
зи на Китай. Тези изявле-
ния може да звучат прия-
телски, но едва ли могат да 
се тълкуват като „жест на 

добра воля“. Защото те са 
само част от дългогодиш-
ната двулична политика на 
Вашингтон спрямо Китай, 
която се изразява във въз-
приемане на смесен подход 
на възпиране, конкуренция 
и сътрудничество, за да об-
служва най-добре собстве-
ните интереси на САЩ и 
тяхното арогантно желание 
да доминират в света.

Всъщност САЩ наисти-
на се нуждаят от сътрудни-
чество с Китай и за спра-
вяне с глобалната финансо-
ва криза от 2008 г. и борба-
та с изменението на клима-
та. Никоя държава не мо-
же да реши подобни проб- 
леми сама. 

Но Вашингтон реши, от  
една страна, да изисква ко- 
муникация и сътрудни-
чество от Китай, а от дру-
га страна, да се опита да 
ограничи развитието му ка-
то защита на националната 
сигурност и така наречения 
международен ред, основан 
на правила.

Така Вашингтон много-
кратно заявяваше, че ня-
ма да търси нова „студена 

война“ с Пекин, но в съ-
щото време раздуха тема-
та „демокрация срещу авто-
крация“. 

Вашингтон твърди, че 
иска да насърчи визия-
та за отворена, приобща-
ваща международна сис-
тема, но по този начин се 
стреми да създаде пореди-
ца от затворени блокове за 
обграждане на Китай ка-
то Четиристранния диалог 
за сигурност между САЩ, 
Австралия, Индия и Япо-
ния или като Тристранния 
пакт за сигурност между 
Австралия, Великобрита-
ния и САЩ.

Въпреки че САЩ твър-
дят, че Законът за чипове-
те и науката не е предназ-
начен да навреди на Китай, 
той посочва, че на субекти-
те, получаващи финанси-
ране от правителството на 
САЩ, е забранено за 10 го-
дини „включване в каквито 
и да било трансакции, во-
дещи до значително разши-
ряване на производството 
на полупроводници“ в Ки-
тай или всяка друга дър-
жава, която предизвиква 

„загриженост“ в САЩ. В 
същото време Вашингтон 
принуждава някои от клю-
човите си съюзници да на-
малят доставките на чипо-
ве за Китай.

Такива примери за лице-
мерие на САЩ не са изоли-
рани. Съвсем наскоро САЩ 
разпространяваха невярна 
информация за инцидента 
с китайски балон и произ-
хода на COVID. Те също 
настояваха за „транзитно“ 
пътуване до САЩ за пре-
зидента на Тайван г-жа Цай 
Инуън. Тези действия са-
мо засилиха впечатлението, 
че Вашингтон няма реал- 
но намерение да промени 
политика си към Китай и да 
подобри двустранните отно-
шения, които са признати за 
най-важните двустранни от-
ношения в света, напомня 
Синхуа. Затова двулична-
та политика на Вашингтон 
към Китай не само ще има 
обратен ефект и в крайна 
сметка ще навреди не само 
на американските интере-
си, но ще попречи на меж-
дународната общност да ре-
ши общи проблеми в света.

“Жест на добра воля” ли са изявленията за 
Китай на някои политици в САЩ

Въпреки че 
САЩ твърдят, 
че Законът за 
чиповете и науката 
не е предназначен да 
навреди на Китай, 
там се посочва, 
че на субектите, 
получаващи 
финансиране от  
САЩ, е забранено 
за 10 години 
„включване в 
каквито и да било 
трансакции, водещи 
до значително 
разширяване на 
производството на 
полупроводници“ в 
Китай

Г

В

оворителят на ки-
тайското външно 
министерство г-жа 
Мао Нин изрази 
протест срещу за-
силващия се вое-

нен сговор между САЩ и 
тайванските власти, подчер-
тавайки, че САЩ превръ-
щат Тайван в „буре с барут“. 
Мао Нин коментира посе-
щението в Тайпе на делега-
ция от 25-има американски 
търговци на оръжие, които 
проведоха „форум за отбра-
на“ с властите на Демокра-
тическата прогресивна пар-
тия на Тайван (ДПП). 

Мао посочи, че продаж-
бите на оръжия от САЩ 
в региона на Тайван сери-
озно нарушават принципа 

на един Китай и трите съв-
местни комюникета на Ки-
тай и САЩ от миналото, 
особено комюникето от 17 
август. Затова Китай твър-
до се противопоставя на во-
енните доставки на САЩ 
за Тайван. 

Отбелязвайки, че напо-
следък властите на САЩ 
и Тайван засилват военния 
сговор, Мао каза, че посе-
щението на търговци на 
оръжие и така нареченият  
отбранителен форум са 
още едно доказателство, че 
САЩ превръщат Тайван в 
„буре с барут“, което само 
създава проблеми за тай-
ванските ни сънародници.

Докато се провеждаше 
форумът, хора от всички 

области на живота в Тай-
ван се събраха наблизо до 
мястото на събитието, за 
да протестират срещу под-
стрекателите на войната и 
срещу тези в Тайван, кои-
то търсят подкрепа от САЩ 
за независимост и създават 
опасност от война. „Власти-
те на ДПП трябва да чуят 
тези гласове и незабавно да 
спрат да търгуват с основ-
ните интереси на нашите 
тайвански сънародници за 
егоистични печалби“, каза 
говорителката.

„Ние още веднъж при-
зоваваме САЩ да спазват 
принципа за един Китай и 
трите съвместни комюни-
кета между Китай и САЩ, 
да прекратят продажбите 

на оръжия и военните кон-
такти с Тайван и да спрат 
да създават фактори, кои-
то биха могли да предизви-
кат напрежение в Тайван-
ския пролив“, заяви Мао 
Нин. Тя подчерта, че ки-
тайската страна ще пред-
приеме силни и решител-
ни мерки за твърда защи-
та на китайския суверени-
тет и интересите на сигур-
ността. Всички външни си-
ли, които се намесват във 
вътрешните работи на Ки-
тай и подкопават мира и 
стабилността в Тайванския 
пролив, трябва да отгова-
рят за последствията и да 
плащат за своите погреш-
ни действия, изтъкна гово-
рителката.

енецуелският пре-
зидент Николас 
Мадуро заяви, че 
Венецуела и Ки-
тай са всеобхват-
ни стратегически 

партньори и Венецуела ви-
наги ще бъде истински при-
ятел на китайския народ.  
Мадуро изрази готовност за 
засилване на обмена на ви-
соко ниво с Китай, за укреп-
ване на сътрудничеството в 

различни области и за на-
сърчаване на още по-го-
лям напредък във венецу-
елско-китайските отноше-
ния в полза на народите на 
двете страни.

Приемайки акредитив-
ните писма от новия ки-
тайски посланик във Ве-
нецуела Лан Ху, венецуел-
ският президент отбеляза, 
че през последните години 
отношенията между двете 

държави поддържат благо-
приятна динамика на разви-
тие, стратегическото взаим-
но доверие и традиционно-
то приятелство непрекъсна-
то се задълбочават, а прак-
тическото сътрудничество 
в търговските, икономиче-
ските, енергийните, хумани-
тарните, научните, техниче-
ските и противоепидемич-
ните области продължават 
да се развиват.

Мадуро оценява висо-
ко важната и конструктив-
на роля на Китай в между-
народната общност, твърдо 
подкрепя принципа на един 
Китай и се противопоставя 
на провокативните дейст-
вия, насочени към наруша-
ване на нейния суверенитет 
и териториална цялост, от-
беляза агенция Синхуа.

САЩ превръщат Тайван в “буре с барут“

Венецуела се стреми към по-голям напредък  
във връзките с Китай

Продажбите на 
оръжия от САЩ 
в региона на 
Тайван сериозно 
нарушават 
принципа на един 
Китай и трите 
съвместни 
комюникета на 
Китай и САЩ

Венецуелският 
президент 
отбеляза, че през 
последните години 
отношенията 
между двете 
държави имат  
благоприятна 
динамика на 
развитие страницата подготви  

Любомир михайЛов
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Екопромените в южното подножие на планината 
Цилиен възстановяват природата и помагат за 
препитанието на местните хора

асищата в южно-
то подножие на 
планината Ци- 
лиен се про- 
стират, докъде-
то на човек му 

стигне погледът, а разпръс-
натите по тях стада от ов-
це и говеда са като черни 
и бели перли сред изумру-
дено море. Гледайки краси-
вата картина пред себе си, 
сърцето и умът на местния 
пастир Дзалагя се изпълват 
със спокойствие.

Неговият дом е село 
Сули в монголско-тибет-
ския автономен окръг Цо-
нуб (Хайси) в провинция 
Цинхай.

Заради прекомерната па-
ша, работите по мелиора-
ция, нашествието на гриза-
чи и ерозията от отровните 
плевели, пасищата в южно-
то подножие на Цилиен ня-
кога са деградирали. „Мно-
го пасища се превърнаха в 
безплоден черен плаж, къ-
дето животните не можеха 
да намерят храна, а това се 
отрази на доходите на пас-
тирите“, разказва Дзалагя.

През 2017 г. районът бе 
определен като един от пър-
вите национални пилотни 
проекти за екозащита и въз-
становяване на екосистема-
та, като възстановяването 
на почвите и екосистемата 
на пасищата бяха включе-
ни в задачите. 

Средното надморско ни-
во на окръг Темчен (Тиен- 

П
дзюн) е над 4000 метра и 
времето там е много сту-
дено. Местните пасища се 
възстановяват естествено в 
допълнение към създаване-
то на изкуствени. Тъй като 
подходящото време за рас-
теж на тревата е едва око-
ло три месеца, скоростта на 
възстановяването им не мо-
же да навакса тази на тях-
ната деградация.

Тан Юнпън от Управ- 

Сега по пасищата могат  
да се видят на места 5 – 6-мет- 
рови циментови стълбове, 
върху които са изградени 
платформи на шест стра-
ни. На тях соколи, орли и 
други грабливи птици мо-
гат да кацнат и отпочинат 
или да си построят гнезда. 
А с идването им тук се кон-
тролира и популацията на 
полските мишки.  

На Цинхай-тибетското 
плато има множество граб-
ливи птици, чиято основна 
храна са мишки и зайци. 
Поради голямата височи-
на и малко дървета в Ци-
лиен, там няма достатъчно 
подходящи места за гнезде-
не, но стълбовете с плат-
форми разрешават ефек-
тивно проблема и оказват 
благоприятно влияние вър-
ху екосистемата и контрола 

на популацията от дребни 
гризачи.

Към момента по паси-
щата в южното подножие 
на планина Цилиен са раз-
положени повече от 1200 
стълба за гнездене на граб-
ливи птици. Територията за 
ловуване например на един 
орел е около 50 хектара, а 
над 80% от стълбовете се 
използват активно от пти-
ците и така се контролира 
ефективно броят на полски-
те мишки и зайците. 

Същевременно в този ра-
йон около 13 333 хектара па-
сища са включени в програ-
мата за защитата и възста-
новяване на екосистемата, 
благодарение на което се 
осигурява храна за стадата. 
А неотдавна там бяха от-
крити и следи от черноврат 
жерав и конопена патица.

лед 60 години 
усилена работа 
окръг Дзинта в 
провинция Гансу 
се трансформира 
и това, което ня-

кога беше един от най-опус-
тенените пустинни райони 
в Китай, сега е оазис. Хо-
рата в окръг Дзинта заса-
диха 4466 хектара ефратска 
топола в западната, южна-
та и източната част на ок-
ръга. Сега това е едно мно-
го живописно място, в кое-
то има 10 000 хектара гора, 
засадена от хората.

„В миналото пустинята 
се разширяваше все пове-
че. Сега тя се свива, благо-
дарение на нашите усилия. 
Пустинята Гоби от мина-
лото сега се е превърнала в 
оазис и екологичната среда 
на Дзинта е значително по-
добрена“, казва Уан Дуан-
джън, бивш зам.-директор 
на горското стопанство  Ча-
оху в окръг Дзинта.

итай отбеля-
за бърз растеж 
на инсталира-
ните възобно-
вяеми енер-
гийни мощ-

ности през първото три-
месечие на тази година 
на фона на прехода на 
страната към  увелича-
ване на зеленото разви-
тие, съобщи Държавната 
енергийна администра-
ция на КНР, цитирана от 
агенция Синхуа.

В периода януари-март 
2023 г. новият инсталиран 
капацитет за възобновя-
ема енергия в Китай е 
скочил с 86,5 процен-
та на годишна база до 
47,4 милиона киловата. 
Това се дължи на мно-
гото инсталирани но-
ви мощности за произ- 

водство на електроенер-
гия в страната.

Към края на март та-
зи година според доклада 
на администрацията ин-
сталираната мощност на 
възобновяеми енергийни 
източници в страната е 
достигнала приблизител-
но 1,26 милиарда кило-
вата.

През първите три ме-
сеца на 2023 г. производ-
ството на електроенергия 
в Китай от възобновяеми 
енергийни източници се е 
увеличило с 11,4 процен-
та в годишно изражение 
до 594,7 милиарда кВтч. 
По-специално обемът на 
производството на елек-
троенергия, базирана на 
вятърна и фотоволтаич-
на енергия, е нараснал с 
27,8 процента. 

60-годишни усилия спират 
пустинята в Джинта 

Бърз растеж на 
възобновяемите 
енергийни мощности С К

През последните годи-
ни окръг Дзинта ефектив-
но предотврати увеличение-
то на дюните и намали ще-
тите от нанесен от вятъра 
пясък с компресиране на 
чакъл и фиксиране на пя-
сък с помощта на пластма-
сови решетки, симулирани 
храсти и други биологични 

подходи.
Сега 35 процента от дви-

жещите се пясъчни дюни 
са основно под контрол, а 
18 от най-вредните вятърни 
пасажи са ефективно укро-
тени. Степента на залесява-
не достига над 4 процента 
след успешното масово за-
лесяване.

лението за горите и паси-
щата на окръга обяснява, 
че в традиционния модел 
за възстановяване на паси-
щата борбата с дребните 
гризачи, засаждането и за-
граждането са различни за-
дачи и трябва да се изпъл-
нят на части и по регио- 
ни. В пилотния проект за въз- 

становяване на екосистема-
та обаче местните власти се 
опитали да интегрират тези 
три задачи и ефективност-
та се повишила.

Борбата с полските миш-
ки е важна част от възста-
новяването на екосистемата 
на пасищата. Местните ско-
товъдци казват, че използва-
нето главно на отрови пър-
воначално имало добър ре-
зултат, но впоследствие се 

проявили и негативни ефек-
ти, като например намаля-
ване популацията на тибет-
ските лисица и други ес-
тествени врагове на мишки-
те. И така две години след 
началото на кампанията по 
изтребването им нашестви-
ето от гризачи се оказало 
още по-тежко.  
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В Чанша завърши прокарването на тунел  
за маглев влак с използването на щитов метод

еотдавна в град 
Чанша, про-
винция Хунан,  
завърши про-
карването на ту- 
нел за средно- 

и нискоскоростен маглев 
влак с помощта на произ-
ведена в страната маши-
на за щитово тунелиране.

Това е първият път, ко-
гато в Китай се създава 
маглев тунел, използвайки 
такъв метод, уточниха от 
Китайската корпорация за 
железопътно строителство 

(China Railway Construction 
Corporation Ltd.). 2,85-кило-
метровото съоръжение е 
разположено на 27 метра 
под земята и е част от же-
лезопътна линия, водеща 
до Терминал 3 на между-
народното летище „Хуан-
хуа“ в Чанша.

Методът на щитово-
то тунелиране помага да 
се гарантира, че слягане-
то на земята е ограничено 
до максимум 0,2 милиме-
тра, се казва още в съоб-
щението на компанията.

Китайският министър на търговията обсъди 
в Германия сътрудничеството в цифровата 
икономика, електромобилите и новите енергии

итай и Герма-
ния са взаимно- 
допълващи се 
по отношение на 
глобалната про-
мишлена вери-

га и веригата за доставки 
и имат огромен потенциал 
за разширяване на сътруд-
ничеството. Според комен-
татори двустранните срещи 
ще засилят допълнително 
търговско-индустриалните 
връзки.

В началото на май ми-
нистър Уан Уънтао се срещ-
на отделно с представители 
на германския бизнес в Бер-
лин, включително с ръково-
дители от Германската асо-
циация на машинострои-
телната индустрия, Герман-
ската търговско-промишле-
на камара, ZEISS Group и 
TRUMPF, според информа-
ция на Министерството на 
търговията на Китай. Посе-
щението на Уан в Германия 
е част от обиколката му в 
Европа.

По време на срещи-
те Уан е изтъкнал, че ки-
тайският процес на модер-
низация ще осигури широк 
пазар с много възможности 
за сътрудничество за пред-
приятия от Германия и дру-
ги страни. Представители-
те на германския бизнес са 
изразили твърдата си увере-
ност в сътрудничеството с 
Китай, както и готовността 

К
доставки и засилване на зе-
леното и нисковъглеродно 
сътрудничество.

Китай и Германия са ва-
жни икономически и тър-
говски партньори и техни-
те промишлени вериги и 
вериги за доставки са дъл-
боко интегрирани, каза го-
ворител на Министерство-
то на търговията в Пекин 
през март. 

Джан Сян, професор в 
Университета за наука и 
технологии „Хуанхъ“, ци-
тира електромобилите ка-
то пример. „Китай е на-
пред в превозните сред-
ства с нови енергии и ин-
телигентни свързани пре-
возни средства, докато Гер-
мания е силна в традицион-
ната технология за произ-
водство на автомобили и 
прецизната обработка. В об-
ластта на електромобили-
те и превозните средства с 
нови енергии Китай и Гер-
мания имат силно взаимно 
допълване и пространство 

за сътрудничество,“ посоч-
ва той. По думите на Джан 
Сян, германските произво-
дители на автомобили ра-
ботят с китайски доставчи-
ци и обратното.

Мениджър на китайски 
доставчик на LiDAR също 
посочва, че компанията 
му обслужва световни ав-
томобилни производители, 
включително от Германия. 
„Китайското производство 
и научноизследователска и 
развойна дейност на LiDAR, 
които помагат на превоз-
ното средство „да усети“ и 
„разбере“ заобикалящата го 
среда, зае глобална лидер-
ска позиция. Ако автомо-
билен производител иска 
да оборудва своя автомо-
бил със система за автоном-
но шофиране, той не може 
да избегне усъвършенства-
ните LiDAR системи и про-
дукти, произведени в Ки-
тай“, обяснява той.

През годините китай- 
ско-германското икономи- 

ческо и търговско сътруд-
ничество поддържа високо-
качествен импулс на раз-
витие, каза Чън Дзя, неза-
висим анализатор. „Китай 
създаде дългосрочно парт-
ньорство за сътрудничест-
во с водещите индустрии на 
Германия във високите тех-
нологии. Двустранната про-
изводствена индустриална 
верига е дълбоко интегри-
рана, особено във високоп-
рецизната обработка на ин-
дустриално оборудване, час-
ти и материали“, казва той. 
Чън отбеляза също, че меж-
ду Китай и Германия е ус-
тановено ефективно разде-
ление на труда, което води 
до конкурентоспособност 
в глобалната индустриал-
на верига.

Според статистиката на 
Министерството на тър-
говията на Китай страна-
та е най-големият търгов-
ски партньор на Германия 
в продължение на седем 
последователни години, а 
Германия – най-големият 
търговски партньор на Ки-
тай в Европа в продълже-
ние на 48 последователни 
години.

Двупосочните инвести-
ции достигнаха 51,4 мили-
арда долара през първото 
тримесечие на тази година. 
До 2022 г. над 5000 герман-
ски компании са инвестира-
ли в Китай и над 2000 ки-
тайски компании са опери-
рали в Германия, показват 
официалните данни.

Един от последните при-
мери е „Фолксваген“, коя-
то на 18 април обяви пла-
новете си да инвестира 10 
милиарда евро за създаване 
на нова компания в Хъфей, 
провинция Анхуей, за да ус-
кори научноизследовател-
ската и развойна дейност и 
иновациите в интелигентни 
свързани превозни средства.

за по-нататъшно разширя-
ване на търговията, инвес-
тициите и проучване на по-
вече възможности за раз-
витие на китайския пазар.

Уан Уънтао разговаря и 
с Дирк Хилберт, кмет на 
Дрезден. Двамата дискути-
раха теми като задълбоча-
ване на търговията между 
регионите, насърчаване на 
екологичен и нисковъгле-
роден преход и дигитална-
та трансформация и укреп-
ване на сътрудничеството в 
областта на електромобили-
те и новите енергии.

По-късно министър Уан  
се срещна и с Волфганг 
Шмит, ръководител на Фе-
дералното канцлерство на 
Германия. Те се съгласиха 
да разширят традиционно-
то сътрудничество, като съ-
щевременно използват по-
тенциала в нововъзникващи 
области като нови енергии и 
дигитална икономика. Два-
мата се съгласиха за необхо-
димостта от създаването на 
справедлива среда за рабо-
та и развитие на китайския 
и германския бизнес.

Уан Уънтао проведе сре- 
ща в Мюнхен с Маркус Зьо-
дер, министър-председател 
на Бавария. Те обсъдиха 
теми като разширяване на 
двустранната търговия и ин-
вестиции, поддържане ста-
билността на индустриал-
ната верига и веригата за 

Министърът на търговията на Китай 
Уан Уънтао се срещна с високопоставени 
представители на бизнеса  
в Германия с цел насърчаване прилагането 
на двустранните икономически и търговски 
договорености, поддържане стабилността 
на промишлената верига и веригата за 
доставки и засилване на сътрудничеството  
в различни области, като електромобилите и 
новите енергии.

Китайският министър на търговията Уан Уънтао се среща  
с германския си колега Волфганг Шмит в Берлин
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Историята на китайското изкуство на 
захарните рисунки, или танхуа (糖画), ни 
връща повече от 500 години назад във 
времето на династия Мин (1368 – 1644), 
когато захарни животни и фигурки се 
използвали в религиозни ритуали и като 
жертвоприношения за добър късмет. Тогава 
правенето на захарни фигурки било широко 
разпространено сред благородниците особено 
по време на Пролетния празник. При династия 
Цин (1616 – 1912) захарното изкуство станало 
дори още по-разпространено. 

в друг съд с точно опреде-
лена гъстота. За по-добрия 
вкус на изделието майсто-
рът може да добави в раз-
топената захар есенция от 
портокал или слива, малко 
канела или лешник. Захар-
та е готова, когато се втеч-
ни, и тогава от нея може да 
се излеят тънки нишки по 

мраморната плоча. Занаят-
чиите използват и бяла  и 
малцова захар за фигури-
те, но фигурките от злат-
на малцова захар са пред-
почитани и от децата, и от 
възрастните. Да държиш 
златна скулптура от мал-
цова захар срещу слънце-
то и да се наслаждаваш на 

мята се, че за-
харните рисун-
ки произлизат 
от провинция 
Съчуан, Югоза- 
паден Китай, но  

постепенно придобиват 
все по-широко признание 
в страната. Причината за 
популярността на това из-
куство, особено сред децата, 
е очевидна. С времето из-
работката на захарните фи-
гурки става все по-сложна и 
изтънчена. Майсторите зае-
мат техниките на китайския 

Изкуството  
на китайските 
захарни 
фигури

кува се най-вече плоският 
вид, в който картинката е 
двуизмерна. 

Но най-големите майсто-
ри на танхуа са развили и 
плътния вариант, в който 
изработват 3-измерни об-
рази от захар и ги правят 
да изглеждат като скулпту-
ри. Точно както рисуване-
то върху платно, рисуването 
със захар също изисква въ-
ображение, прецизност, уме-
ние и внимание към под-
робностите. За да направи 
очертанията на фигурата, 

С

театър на сенките и изку-
ството на изрязване на хар-
тия. В танхуа разтопената 
захар се използва като среда 
от художника вместо четка, 
писалка или молив.

Усъвършенстват се не са-
мо техниките и инструмен-
тите за изработка, но и сти-
ловете и темите, които се 
използват в занаята.  Темите 
са най-разнообразни, като 
по-популярни са китайски-
ят зодиак, животни, анима-
ционни герои и др. Много 
майстори на танхуа внасят 
и завета на собствените си 
семейства и го предават на-
пред в поколенията.

Танхуа се разделя осно- 
вно на два вида – плоски 
и плътни изделия. Практи- 

майсторът сръчно налива 
гореща захар с бронзов чер-
пак върху плоска мраморна 

плоча. Преди същинското 
рисуване да започне, захар-
та се разтопява внимателно 

Първоначално гореща 
захар се излива с 
бронзов черпак върху 
плоска мраморна плоча, 
после майсторът 
трябва бързо да оформи 
рисунката, без да се 
гледа предварително 
подготвен модел, и 
накрая с инструмент, 
подобен на шпатула, 
отделя творението от 
повърхността – свежо 
и готово за сервиране.
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тини, нарисувани на място 
с гореща течна кафява за-
хар, могат да бъдат оценени 
като произведения на изку-
ството и изядени като слад-
ки лакомства. 

Въпреки че захарното 
рисуване губи част от попу-
лярността си в новата исто-
рия, занаятът все още улавя 
очарованието на достатъчно 
практикуващи и покрови-
тели, за да оцелее във вре-
мето. Наскоро китайското 

правителство включи рису-
ването със захар като про-
винциално нематериално 
културно наследство, за да 
гарантира, че то ще про-
дължи да се практикува. 
Сега танхуа получат мно-
го по-широко признание и 
отново се смята за подхо-
дящо представяне на мъд-
ростта и творческия дух на 
китайския народ. 

подготвен модел, разчитай-
ки вместо това на въобра-
жението си. 

За триизмерен обект, 
като например кошница с 
цветя или глава на дракон, 
майсторът трябва първо да 
подготви няколко елемента 
– първо кръгла захарна па-
лачинка и след това по-ма-
лък захарен кръг върху па-
лачинката. По-късно той 
добавя детайли като пов-
дигаща се греда и цветя 
към кошницата или чер-
ти на лицето към главата 
на дракона.

Издълбаването на слож-
на фигура може да отнеме 
няколко минути. Използва 
се дървена пръчица, за да се 
задържи фигурата, а инстру-
мент, подобен на шпатула, 
отделя творението от по-
върхността – свежо и готово 
за сервиране. Всичко това 

завладяващата изработка, е 
истинско изживяване. 

За приготвянето на мал-
ца е необходима около сед-
мица, за да покълне от 3 до 
5 см. Занаятчиите го поли-
ват всеки ден, след което го 
смачкват и го смесват с леп-
кав ориз, царевица или пък 
го готвят със сладки карто-
фи,, докато добие правилна-
та гъстота.

За сипването на разтопе-
ната захар с цел създаването 
на зигзагообразни или въл-
нообразни форми се използ-
ват по-малки лъжици. Ви-
наги наблизо се държи до-
пълнителна захар, която се 
топи на бавен огън. Обик-
новено занаятчиите рисуват, 
без да гледат предварително 

страницата подготви  
Галина Крумова

се извършва много бързо и 
няма място за грешки. Да 
наблюдаваш целия процес, 
е истинско преживяване и 
добавя наслада към готова-
та танхуа.

Повечето инструменти, 
които се използват днес за 
направата на захарни скулп-
тури, са се ползвали и преди 
векове. За да зарадват деца-
та, много продавачи въвеж-
дат въртящо се колело с иг-
ла и на което изображение 
спре иглата, такава фигура 
изработва майсторът. Все-
ки образ има свое специал-
но значение и мястото, къ-
дето спре иглата, подсказ-
ва на детето нещо и за не-
говия късмет.

Специалните вкусни кар- 
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Култура

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Китайската инициатива за глобална 
цивилизация подчертава многообразието  
на националните култури 

нициативата за 
глобална циви-
лизация произ-
хожда от прак-
тиката на модер-
низацията в ки-

тайски стил и се основава 
на опита и уроците на раз-
лични култури по света, ка-
то включва в себе си исто-
рическите закономерности 
и практическата логика на 
прогреса на човешката циви-
лизация. Тя притежава бога-
ти теоретични конотации и 
значима практическа стой-
ност, демонстрира мъдрост-
та и отговорността на петхи-
лядолетната китайска циви-
лизация и е поредното реше-
ние, предоставено от Китай 
за справяне с общите предиз-
викателства на човечество-
то в новата ера.

Инициативата за глобална 
цивилизация разкрива 
дълбоките исторически 

закономерности на възхода 
и падението на човешката 

цивилизация
Всяка култура е специ-

фична, като сама по себе си 
допринася за формирането 
на здрава основа за развитие-
то и прогреса на човечест-
вото. Базирайки се на дъл-
бокото разбиране на циви-
лизацията на човечеството и 
модернизацията в китайски 
стил като новата й форма, 
Инициативата за глобална 
цивилизация подчертава за-
читането на многообразието 
на културите и подкрепя кон-
цепцията за равенство, спо-
деляне, диалог и приобща-
ване. Във всеки исторически 
период, ако се фокусираме 
върху културния обмен, спо-
деляне и приобщаване, кул-
турите могат да съществу-
ват съвместно и да показват 
своите красиви характерис-
тики. В същото време опи- 
тите за културно отчужде-
ние, конфликти, превъзход-
ство на отделни култури ще 
доведат до изчезване на съ-
ответните култури в дълго-
срочен план. Всяка култура 
е резултат на труд и мъд-
рост, кондензирайки в себе 
си и представяйки душата на 
една държава и нация.  За 

наследяването и иновациите 
й трябва да се следват исто-
рическите закономерности в 
съответствие с тенденциите 
на развитието на историята. 

Китайската цивилизация 
е единствената световна 
цивилизация, която не е 
била прекъсвана до днес. 
Това я прави вкоренена 
в плодородната почва на 
мултиетнически култури, 
които съществуват 
хармонично и запазват 
своите специфики. 
Тази цивилизация пости-

га голямо развитие именно 
чрез обмен, споделяне и при-
общаване с чужди култури.

Културните бариери  
се преодоляват чрез 

културен обмен. 
Обменът и взаимо-

действието между културите 
са основата на хармонично-
то съществуване между хора-
та. В историческата практи-
ка, поради различията в ге-
ографското положение, ези-
ка и познанието, комуника-
цията между културите е би-
ла изправена пред различни 
ограничения, като по този 
начин са се формирали дъл-
гогодишни бариери. Въпреки 
това човечеството не е спи-
рало усилията си за обмен 
между различните култури. 

Прекрасен пример за то-
ва е древният Път на коп-
рината, който е предоставял 
важна възможност за обмен 
и взаимодействие на източ-
ните и западните култури. 
Чрез него древните държави 
като Китай, Индия, Персия, 
Арабия, Рим и други са под-
държали икономически, кул-
турен и технологичен обмен 
помежду си и са допринес-
ли за развитието и прогреса 
на човешката цивилизация. 

Древната китайска и 
западна философия също 

са се възползвали от 
постиженията на обмена 

между народите. 
Не е случайно, че идеи-

те на Конфуций и Платон 
имат известно сходство, а ис-
торическите и културните 

им корени могат да бъдат 
проследени до обмена и ин-
теграцията на ранната чо-
вешка цивилизация. В съвре-
менния свят обменът и съ-
трудничеството между стра-
ните по света се разширя-
ват, с което човешкото об-
щество създава по-интегри-
рана съвременна цивилиза-
ция. В началото на ХХ век 
марксизмът се разпространя-
ва от Запада към Китай, а 
Китай и европейските стра-
ни, представлявайки съот-
ветно източните и западните 
култури, навлизат във важен 
повратен момент в култур-
ния обмен. Китайската ко-
мунистическа партия, при-
емайки марксизма за воде-
ща идеология, открива но-
ва страница в революцията 
и строителството на държа-
вата, демонстрира епохалния 
характер на китайската кул-
тура и допринася за обогатя-
ване и развитие на глобал-
ната цивилизация.

Конфликтите между 
културите се преодоляват 
чрез комуникация между 
тях и взаимно споделяне. 
Красотата на хармония-

та се крие в единството на 
различията. Всяка култура 
има свой уникален чар имен-
но заради своята различност. 
Взаимното допълване и спо-
делянето между тях е от пол-
за за надграждането им и за 
иновативното развитие на 
човешката цивилизация ка-
то цяло. В света няма съвър-
шена култура, както няма и 
ненужна култура. Културите 
се обогатяват чрез споделяне 
и се сублимират чрез инте-
грация. В нашата ера силна-
та жизненост на китайската 
култура се крие в усвояване 
на постиженията на други-
те култури. Китайската ко-
мунистическа партия комби-
нира основните принципи на 

марксизма със специфична-
та реалност и с традицион-
ната култура на Китай, фор-
мирайки серия от основни 
теоретични постижения, во-
дещи мултиетническия ки-
тайски народ към коорди-
нирано развитие на матери-
алната, политическата, ду-
ховната, социалната и еко-
логичната култура. По този 
начин се предоставя скъпо-
ценен опит и полезна справ-
ка за развитието и съживя-
ването на културите в други 
страни. Китай е установил 
независима и мирна външ-
на политика, поддържайки 
петте принципа на мирното 
съжителство и непрекъснато 
разширявайки приятелския 
обмен и взаимноизгодно съ-
трудничество със страните 
с различни култури и идео-
логии. За разлика от някои 
западни учени и политици, 
които енергично разпростра-
няват теорията за сблъсъка 
между културите, китайски-
ят народ не само дълбоко ос-
ъзнава разликите в култу-
рите на отделните държави, 
но също така се ангажира 
да насърчава диалога между 
културите на по-високо ни-
во и се стреми да постигне 
споделяне между културите, 
с цел преодоляване на кул-
турния сблъсък.

Чрез приобщаване между  
културите се преодолява  
идеята за превъзходство  

на някои култури. 
Няма добра или лоша 

култура, всяка от тях има 
свои уникални специфики. 
Постиженията на всяка ед-
на от тях заслужават уваже-
ние. Историята показва, че 
единствено чрез приобщава-
не и споделяне и изоставя-
не на идеята за превъзход-
ство на съответни култури 
човешката цивилизация мо-
же да постигне дълготрайно 

На диалога на високо равнище между 
Китайската комунистическа партия и 
политическите партии от останалия 
свят, генералният секретар на ЦК на 
ККП Си Дзинпин за първи път представи 
Инициативата за глобална цивилизация, 
която дава отговори на въпросите за 
модернизацията на човешкото общество, 
вдъхвайки увереност и енергия за 
приобщаването, съвместното съществуване, 
обмена между културите и просперитета на  
мултикултурния свят. 

И
развитие, прогрес и проспе-
ритет. Някои западни страни 
използват своите икономиче-
ски, технологични и военни 
предимства, за да популяри-
зират превъзходството на за-
падната раса и култура, оп-
исвайки своята култура ка-
то крайна точка на човеш-
ката история. Тяхната тео-
рия носи капиталистически 
идеологически характеристи-
ки и прави западната култу-
ра все по-тясна и затворена. 
Това ще доведе само до изо-
стряне на конфликта между 
културите и до омраза меж-
ду народите и нестабилност 
в света. 

Китайската нация в 
петхилядолетната си 

история винаги се 
е придържала към 

принципа на „хармонично 
съществуване на 

различията“. 
Укрепвайки културното 

си доверие, тя разбира и ува-
жава другите култури и по 
този начин е дала незаличим 
принос за прогреса на чове-
чеството. След основаване-
то си КНР отстоява прин-
ципа за взаимно зачитане и 
споделяне между културите, 
уважава усилията на стра-
ните да следват своя път на 
развитие, абсолютно се раз-
граничава от идеите за кул-
турна колонизация и отказ-
ва да натрапва своите идео-
логии на други държави, не 
се опитва да промени поли-
тическите системи и модели 
на други държави и не се на-
месва във вътрешните им ра-
боти. Китай се противопос-
тавя на превъзходство на ня-
кои култури и опитите им за 
замяна и се стреми към хар-
монично съжителство меж-
ду културите. 
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

О
коло 2,53 ми-
лиона нови ра-
ботни места са 
създадени за 
завършилите 
университети 

и колежи през тази годи-
на благодарение на стар-
тирала миналия ноември 
кампания за насърчаване 
на заетостта, съобщиха от 
Министерството на обра-
зованието.

В кампания за насър-
чаване на заетостта са се 
включили 2415 университе-
ти и колежи, а образовател- 

ните власти на провинци-
ално ниво трябваше да по-
могнат за свързването на 
институциите за висше об-
разование с предприятия-
та, като се вземат предвид 
нуждите и изискванията 
за наемане на служители. 

Същевременно универ-
ситетите и колежите бя-
ха насърчавани да поканят 
работодатели за дейности 
по набиране на персонал в 
кампусите и да им предло-
жат необходимата помощ.

Досега повече от 1,45 
милиона компании са пре- 

Близо 2,53 милиона 
нови работни места 
за завършилите 
университети

доставили близо 35,1 ми-
лиона обяви за работа 
чрез 125 000 дейности 
за набиране на персонал 
в цялата страна, според 
министерството. Оттам 

добавиха, че този месец 
ще се проведе специално 
едноседмично събитие за 
насърчаване на заетост-
та сред търсещите рабо-
та висшисти.

пекинска лабо-
ратория към Ки-
тайската акаде-
мия на селско-
стопанските на-
уки изследовате-

лите са заети с маркиране и 
редактиране на генетичния 
код на ориза, ключов ком-
понент от сложния процес 
на развъждане на така наре-
чения сорт зелен супер ориз 
(Green Super Rice - GSR). То-
зи „зелен супер ориз“ е ген-
номодифициран сорт, при 
който основна цел е увели-
чаване на добива, постига-
не на висока ефективност 
при използване на храни-
телните вещества и устой-
чивост на биотичен и аби-
отичен стрес. Друга много 
важна част от разработки-
те е, че сортът може да се 
похвали с високи добиви, 
като същевременно остава 
изключително екологичен 
и устойчив.

„Ние прилагаме метода 
на генетичен скрийнинг, за 
да поставим качествата и 
характеристиките, от които 
се нуждаем в ориза“, казва 
Шу Дзиенлон, професор в 
Лабораторията за молеку-
лярно отглеждане на ориз 
към Института по расте-
ниевъдство на Китайската 
академия на селскостопан-
ските науки. От 2008 г., с 
подкрепата на китайското 
правителство и фондацията 
на Бил и Мелинда Гейтс, ла-
бораторията започва да раз-
работва сортове GSR, за да 
насърчи развитието на сел-
ското стопанство в райони 
с бедни ресурси в Африка 
и Азия. 

„Отглеждаме различ-
ни сортове „зелен супер 
ориз“, които са в състоя-
ние да се адаптират към 
различни екологични ус-
ловия в различните стра-
ни. В Африка например от-
глеждаме сортове, които са 
по-устойчиви на суша и ви-
сока температура, докато 
в Югоизточна Азия, къде-
то тайфуните са често сре-
щани, ние произвеждаме 
ориз, който е устойчив на 
болести и бактерии“, по-
яснява професор Шу. На-
пример когато супертай-
фунът Хайян удари Фили-
пините през 2013 г., всич-
ки култури от местни сор-
тове ориз на остров Лей-
те бяха унищожени. „Въ-
преки това сортът GSR8, 
който изпробвахме там, 
показа по-добра толерант-
ност към наводнения, су-
ша и пресоляване, като в 
крайна сметка въпреки ус-
ловията регистрирахме ре-
колта от 1,2 тона на хек-
тар.“ Като резултат прави-
телството на Филипини-
те решава да насърчи из-
ползването на сорта GSR8, 

като година след идването 
на тайфуна този сорт ве-
че покрива 430 000 хектара 
през 2014 г. Към 2018 г. сор-
товете GSR във Филипи-
ните заемат общо 1,09 ми-
лиона хектара - 22,64 про-
цента от оризовите площи 
в страната. До 2021 г. във 
Филипините общата площ 

Китайските технологии за отглеждане 
на ориз стимулират развитието на 
селското стопанство в Азия и Африка

В
казва професор Шу. 

Според данните на Ки-
тайската академия на сел-
скостопанските науки през 
последното десетилетие 78 
сорта „зелен супер ориз“, 
разработени в Китай, са 
тествани, сертифицирани и 
популяризирани в 18 страни 
и региони в Африка и Азия. 
Към момента насажденията 
с ориз там са с обща площ 
за засаждане от над 6 ми-
лиона хектара, което помага 
на над 1,6 милиона ферме-
ри. Опитът на Китай в от-
глеждането и производство-
то на ориз допринесе зна-
чително за продоволствена-
та сигурност на азиатските 
и африканските страни по 
инициативата „Един пояс, 
един път“. 

Що се отнася до бъдещо-
то развитие, професор Шу 
смята, че е много важно „да 
научим партньорите ни как 
да отглеждат ориз“, вместо 
просто „да им даваме ориз“. 
В момента 58 студенти от 15 
страни следват магистърска 
или докторска степен в ки-
тайски изследователски ин-
ститути, свързани с темата 
за отглеждане на ориз. 

„Освен това предостави-
хме усъвършенствано обуче-
ние по техники за отглеж-
дане на „зелен супер ориз“ 
на близо 943-ма учени и 
техници от 15 страни и ще 
има още обучение в бъде-
ще“, казва още професорът. 
Използването на китайски 
технологии за гарантиране 
на продоволствената сигур-
ност в развиващите се стра-
ни е от голямо значение за 
изграждането на инициати-
вата „Един пояс, един път“ 
и изграждането на общност 
на споделена съдба за чове-
чеството.

на сортовете GSR достигна 
10,8 милиона хектара. 

Подобни успешни исто-
рии за използването на ки-
тайския ориз могат да се на-
мерят и в редица други ази-
атски страни. В Пакистан 
например сортът NIBGE-
GSR1 показва среден добив 
от около 9,5 тона от декар 

в сравнение със 7 тона за 
местния сорт.  

За експертите от Ки-
тайската академия на сел-
скостопанските науки въ-
веждането на GSR в Афри-
ка е доста голямо предизви-
кателство, тъй като селско-
стопанската инфраструкту-
ра там е сравнително недо-
развита. Добър пример от 
африканския континент е 
сортът GAWAL R1, използ-
ван в Нигерия. GAWAL 
R1 дава около 30 процен-
та повече добив от местния 
сорт Faro 44. С популяризи-
рането му средният добив 
на ориз в Нигерия се пови-
шава от 1,98 тона на хек-
тар през 2019 г. до 2,5 тона 
на хектар през 2022 г. „Ние 
ще положим усилия, за да 
помогнем на страните от 
Западна Африка да създа-
дат системи за производство 
на ориз и да облекчат про-
доволствения си проблем“, 
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Ерик СоЛХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

здраве

Дигитална технология разрушава 
бариерите пред хората с увредено зрение

а пръв поглед то-
ва място прили-
ча на всяка друга 
обикновена чи-
талня на библи-
отека, заобиколе-

на от лавици, пълни с кни-
ги, маси, столове и компю-
три. Въпреки това при вни-
мателно вглеждане, се от-
крояват няколко детайла, 
като например по-големите 
книги, пътеките, павирани с 
тактилна настилка и ъглите 
на масата с канали, пред-
назначени за поставяне на 
бели бастуни. Тези малки 
подробности показват, че за-
лата е предназначена за хо-
ра с увредено зрение. В про-
винция Джъдзян в Източен 
Китай повече от 50 библио-
теки са създали такива чи-
тални, специално предназ-
начени за читатели с увре-
дено зрение, които искат от-
ново да се потопят в света 
на книгите и литературата.

През последните две де-
сетилетия Фан Дзие, част 
от екипа на библиотеката 
на провинция Джъдзян, е 
свидетел на значителен на-
предък в премахването на 
бариерите пред четенето за 
хора със зрителни увреж-
дания. В провинциалната 

Н
редица софтуерни приложе-
ния за четене на екрана съ-
що допринасят за това че-
тенето да стане достъпно 
за хората със зрителни ув-
реждания. 

37-годишният Джао Чън 
губи зрението си при ин-
цидент на работното мяс-
то. Въпреки това той не 
позволява на злополуката 
да попречи на любовта му 
към четенето. Джао използ-
ва приложение за четене на 
мобилния си телефон и за 
около 100 юана (около 14,5 
щатски долара) всяка годи-
на получава достъп до ре-
дица аудиокниги. Джао се-
га управлява AI компания, 
която е основал заедно с 
приятелите си. Основно ра-
боти от вкъщи, пише про-
грамни кодове и провеж-
да тестове за достъпност на 
информацията за интернет 
компании.  

Според статистиката на 
Китайската асоциация на 
хората със зрителни увреж-
дания в Китай има около 
17 милиона души с увре-
дено зрение. За да предло-
жи по-добри услуги за чете-
не на незрящите, през 2017 
г. китайското правител-
ство стартира програма за 

насърчаване на „цифровото 
четене“ за хора с увредено 
зрение. Програмата предла-
га аудиокниги, електронни 
брайлови и културни услу-
ги за незрящото население 
чрез цифрови платформи 
за публикуване и комуни-
кация и устройства за чете-
не. През май 2022 г. в Ки-
тай влезе в сила Маракеш-
кият договор за улесняване 
на достъпа до публикувани 
произведения за слепи хора, 
лица с нарушено зрение или 
с други увреждания, които 
не позволяват четенето на 
печатни материали. Китай 
е една от първите страни, 
подписали договора.

China Braille Press – изда-
телство, обслужващо хора-
та с увредено зрение, пола-
га огромни усилия за при-
лагане и популяризиране на 
договора. „Начинът, по кой-
то хората с увреждания се 
третират, отразява стандар-
тите за обществена циви-
лизованост. Премахването 
на свързаните с авторско-
то право пречки за хората 
с увреждания е значителна 
мярка за защита на човеш-
ките права на такива хора“, 
казва Хуан Дзиншан, прези-
дент на издателството. 

Събудете 
кожата с кафе

ашката кафе не 
само събужда су-
трин, но може да 
помогне на ко-
жата да се въз-
станови и върне 

блясъка си. Маските с ка-
фе са един от ефективните 
начини за забавяне на ста-
реенето. 

Кафето съдържа различ-
ни съединения като кофе-
ин, полифеноли и дитерпе-
ни. Те намаляват риска от 
рак на кожата и имат реди-
ца други ползи за здравето. 

Ползи от кафето
1. Намалява увреждани-

ята на кожата. Кофеинът е 
известен със своите антиок-
сидантни свойства, т. е. не-
утрализира свободните ра-
дикали. По този начин ка-
фето е в състояние да пред-
пази кожата от увреждания. 

2. Забавя стареенето. Ко-
феинът е в състояние ефек-
тивно да забави фотоста-
реенето. Излагането на ул-
травиолетови лъчи може да 
предизвика разграждане на 
колагена в кожата и да се 
появят петна и бръчки. 

3.  стяга кожата. Кофе-
инът подобрява и еластич-
ността на кожата и дейст-
ва като антицелулитно 
средство. Освен това мо-
же да намали излишното 

натрупване на подкожни 
мазнини. 

4.  Намалява риска от 
рак на кожата. Антиокси-
дантните и противовъзпа-
лителни свойства на кафе-
то е възможно да изигра-
ят важна роля в това от-
ношение. 

Няколко маски с кафе  
за блестяща кожа

Важно е да се има пред-
вид, че конвенционално от-
гледаното кафе е силно тре-
тирано с химикали, затова 
е по-добре да го замените 
с органично. 

Кафе с мляко
Тази маска е добър екс-

фолинт, поддържа кожата 
гладка и еластична. Прилага 
се 3 пъти на седмица. 

Смесете 1 с. л. смляно 
кафе с 1 или 2 с. л. прясно 
мляко до получаване на гъ-
ста смес. Почистете лице-
то, нанесете маската и ос-
тавете да действа 20 мину-
ти. Измийте с хладка вода. 

Кафе, кисело мляко и 
куркума

Кафето ще придаде бля-
сък на кожата, куркумата ще 
предпази от бръчки, а кисе-
лото мляко ще я овлажни. 
Тази маска е подходяща и за 
премахване на акне. 

Смесете по 1 с. л. смля-
но кафе, кисело мляко и 

Ч

куркума на прах. Нанесе-
те на лицето, масажирайте 
и оставете да действа 20 ми-
нути. Измийте с топла вода. 

Кафе, мляко и мед
Медът има антибакте-

риални свойства, а кисело-
то мляко и кафето ще стег-
нат кожата. 

Смесете по 1 с. л. смляно 
кафе, мед и кисело мляко. 
Нанесете на лицето с леки 
масажни движения и оста-
вете да действа 20 минути. 
Измийте със студена вода. 

Кафе с какао
Тази маска е подходяща 

за мазна кожа. Освен стяга-
щия ефект, полифенолите в 
какаото предпазват от ул-
травиолетовите лъчи. 

Смесете по 2 с. л. смля-
но кафе и какао на прах. 
Добавете 3 с. л. кисело 

мляко и 1 с. л. мед. 
Нанесете върху кожата и 

масажирайте. Оставете да 
действа 15 – 20 минути. Из-
мийте с хладка вода. 

При торбички под очите
Кафето помага за нама-

ляването на торбичките под 
очите, а медът овлажнява 
кожата. 

Смесете 1 с. л. смляно 
кафе и 1 с. л. мед. Добавете 
няколко капки витамин Е. 
Нанесете маската под очи-
те, оставете 15 минути и се 
измийте. 

скраб за лице и тяло
Утайката от кафе и за-

харта помагат за изчиства-
нето на мъртвата кожа, а 
кокосовото масло я прави 
по-еластична. 

Смесете 1/2 ч. утайка от 
кафе, 1/4 ч. кафява захар и 

1/4 ч. кокосово масло. Взе-
мете 3 – 4 лъжици от сме-
ста и ексфолирайте тялото. 

Останалата смес съхра-
нявайте в добре затворен 
съд и използвайте в рам-
ките на 2 седмици. 

масажно масло
Това масло овлажнява ко-

жата, намалява целулита и 
стриите. Понеже кокосово-
то масло замръзва при тем-
пература под 24 градуса по 
Целзий, затова пригответе 
маслото, когато времето е 
по-топло. 

В стъклен съд поставе-
те 3/4 ч. смляно кафе и 1 ч. 
кокосово масло. Затворете 
и изчакайте 3 – 4 седмици. 
От време на време разкла-
щайте съда. След това пре-
цедете през марля и маса-
жното ви масло е готово. 

обществена библиотека зо-
ната за четене на читатели 
с увредено зрение е разши-
рена от малък ъгъл до зала 
с обща площ от 300 кв. ме-
тра. Тя е оборудвана с мо-
дерни компютри и редица 
специализирани апарати и 
интелигентни устройства за 
аудиокниги. 

„Четенето е източник на 
комфорт за хората със зри-
телни увреждания. То пред-
лага утеха на душите им в 
тъмнината“, казва 41-годиш-
ният Фан. „Да живееш са-
мостоятелно и да изслед-
ваш света без препятствия, 

е общата надежда на все-
ки сляп човек. Дигитални-
те технологии превръщат 
тази надежда в реалност“, 
добавя той.

В библиотеката на про-
винция Джъдзян броят на 
брайловите книги предста-
влява около 5% от общата 
колекция на библиотеката. 

Благодарение на бързото 
развитие на интернет техно-
логиите, хората с увредено 
зрение вече имат по-лесен 
достъп до интелигентни ин-
струменти за комуникация. 
Инструментите за гласова 
помощ на смартфоните и 



13днесКитай
12 – 18.05.2023

историческите материа- 
ли пише, че император 
от династията Мин бил 
последовател на даои-
зма, и се приема, че им-
ператорската власт му е 

дадена от водача на даоизма Джън 
У, който обитава планината Удан. 

През 1412 година, след завърш-
ването на строителството на Заб-
ранения град в Пекин с червени-
те му стени, Храма на небето и 
други големи постройки, импера-
тор Джу Кай изпраща над 300 хи-
ляди строители, за да изградят да-
оистките постройки в планината 
Удан, които са и най-грандиозна-
та планинска постройка в истори-
ята на Китай.

Класическите постройки на пла-
нината Удан включват 8 двореца, 
две официални зали за провеждане-
то на даоистки церемонии, 36 хра-
ма, 72 скални пещери, 39 моста и 
12 площадки.

Един от най-ранните храмове 
в планината Удан е храмът 

Лаодзюнян. 
В центъра му има барелеф на 

големия майстор на даоизма Лаод-
зюн, който е в стила на династия 
Тан от 8-и век. Около него има гру-
па скулптурни надписи, с различ-
ните стилове йероглифика от ки-
тайските династии между 10 – 19-и  
век. Това е изключително важен 
културен паметник за китайска-
та история.

Другата забележителност на 
Удан е Златната зала, която се на-
мира на главния връх на плани-
ната, и е най-голямата от същест-
вуващите златни зали в страната. 
Дължината й е 5 метра, ширината 
– 4 метра, а тежестта й е 10 тона. 
За построяването й са използвани 
20 тона бронз и 300 килограма зла-
то, които са изпратени от Пекин.

Планината е известна не само 

Уданшан
Една от петте свещени 
планини за даоистите Ерик СоЛХайМ, 

президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

забележителности

В

с даоизма и даоистките постройки, 
но и с богатите си природни ресур-
си. През 16-и век, известният ки-
тайски лекар Ли Шиджен е живял 
дълго време в тази планина. Ос-
вен това планината Удан е много 
известна и с едноименното бойно 
изкуство удан, което се сравнява с 
това на Шаолин.

Първият храм  
в планината Удан е  

Храмът на петте дракона.
Той отваря врати също по време 
на династия Тан (618 – 907) и вед-
нага след него постепенно започ-
ват да се изграждат и останалите 
манастири и храмове.

Особено популярна става плани-
ната по времето на император Джу 
Ли от династията Мин. Той изда-
ва специален декрет, който гласи: 
„Всички даоисти в Уданшан тряб-
ва да проявяват щастлив дух и без-
крайна хармония. Всеки даоист, 
който не се култивира добре и из-
вършва лоши деяния, пречещи на 

развитието на другите, трябва да 
бъде изгонен от планината”. 

Една от най- 
забележителните сгради  

е Забраненият град, 
който е построен по същото време, 

както и Забраненият град в Пекин. 
Той е заобиколен от дебела камен-
на стена и разполага с четири вхо-
да. На най-високата му точка се 
намира Златният павилион, който 
гордо се извисява над многоброй-
ните посетители на града.

Отивайки в провинция  
Хубей, няма как  

да не посетите и Храма на 
виолетовите облаци

Според даоизма в страната има ня-
колко енергийни места и едно от 
най-ценните се  намира в Храма 
на виолетовите облаци. То се на-
рича „дзъсяо фуди” и е известно 
като „щастливото място“. Според 
вярващите тук човек се зарежда с 
особено чиста енергия, която му 
помага да насочи мислите си към 

В провинция Хубей в Китай се намира една малка, но 
особено значима планина. Това е планината Уданшан, 
която е сред петте свещени планини за даоистите. 
В полите й са се разположили множество манастири и 
храмове, които всяка година привличат хиляди туристи 
от цял свят. Заради своята значимост планината Удан е 
включена в Списъка на ЮНЕСКО за световно наследство. 

добротата. За особено енергийни 
се смятат каменните плочи, върху 
които монасите медитират.

През 20-и век много от храмо-
вете са били разрушени, но голя-
ма част от тях са възстановени и 
днес посрещат хиляди посетители.

Даоистки манастир  
в горната част на Уданшан

Портата на Юен У 

Манастирът на виолетовите облаци 
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Специализирано научно издание на три 
езика представя сътрудничеството 
между Китай и ЦИЕ в различни аспекти

В София се проведе първият по рода си 
фестивал за ушу културата 

атериалите са групира-
ни в няколко секции – 
образование, диплома-
ция, политика, иконо-
мика, право, филосо-
фия и литература, обяс-

нява г-жа Искра Мандова, като до-
бавя, че изданието включва и до-
клади от проведени конференции 
със същото заглавие, предаде ра-
дио Китай.

Около 20 – 30 статии могат да 
се прочетат във всяко издание на 
колективния том, който излиза вед-
нъж годишно, като интересът към 
него расте от година на година, ка-
тегорична е тя.

Главният редактор на сборника 
се гордее и с факта, че през насто-
ящата година са успели да вклю-
чат изданието и в европейската ба-
за данни за хуманитарни и социал-
ни науки ERIH PLUS. Изданието 
включва материали на български, 
английски и китайски език, които 
са достъпни безплатно онлайн на 
страницата на Института.

„Всяка статия съдържа задъл-
жително и резюме на английски 

език, така че може предварително 
да се разбере за какво точно ста-
ва дума и да се прочете подробно 
при по-голям интерес”, пояснява 
тя и подчертава, че ползването на 
материалите  в европейските бази 
данни е безплатно, както и не се 
изисква такса за публикуването им 
в списанието.

За да бъде всичко съвсем изряд-
но, точно и коректно, всяка статия, 
преди да бъде публикувана, мина-
ва през двойно анонимно рецензи-
ране от специалисти в съответна-
та научна област. 

Доц. Искра Мандова подчертава 
още, че първият сборник от конфе-
ренция, който е бил издаден, е бил 
с по-различно заглавие, а именно 
„65 години дипломатически отно-
шения между България и Китай”, 
защото е бил посветен изцяло на 
годишнината от това сътрудничест-
во. Но от 2015 г. заглавието е про-
менено, тъй като се включват и 
повече статии и материали, свър-
зани с контактите между Китай и 
страните от Централна и Източ-
на Европа.

този фестивал 
бойните изкуства 
са използвани 
като средство и 
достигат до пуб-
ликата чрез със-

тезания в различни стилове, 
лекции, представяне на кни-
га, изпълнение на китайски 
народни инструменти, чай-
на церемония, демонстра-
ции на калиграфия, сним-
ки на градски пейзажи и др. 

Демонстрациите на ки-
тайските бойни изкуства 
и уникалният чар на ки-
тайската култура отварят 
нов прозорец пред бъл-
гарската публика за едно 
по-добро разбиране на Ки-
тай и изграждат нов мост 
за укрепване на приятел-
ството между двата наро-
да. Фестивалът е органи-
зиран съвместно от Ки-
тайския културен център 
в София и Българската фе-
дерация по ушу.

Церемонията по открива-
нето започна с изпълнение 
на гуджън „Шаолин, Шао-
лин“. Публиката се наслади 
на китайските национални 

М

В

Научното списание е със заглавие „Дипломатически, 
икономически и културни отношения между Китай и 
страните от ЦИЕ” и се издава вече осем години, а в 
редакционната колегия са включени както представители 
на Институт „Конфуций” във Великотърновския 
университет, така и на висши учебни заведения от Пекин 
и Ухан, разказва за КМГ главният редактор на сборника 
доц. д-р Искра Мандова. 

Заместник-главен редактор е проф.  
д-р Дун Юенсин от Китайския уни-
верситет по геонауки в Ухан. Редак-
торите  на списанието са професо-
ри и преподаватели както в бъл-
гарски, така и в китайски висши 
учебни заведения,  които са тясно 
свързани с Китай, с китайския език 
и с взаимоотношенията между Ки-
тай и страните от ЦИЕ. 

Всички статии, които са публи-
кувани в сайта на Институт „Кон-
фуций”, така и в сайта на CEEOL, 
могат да се прочетат безплатно от 
читатели и хора, които се интере-
суват по темата за сътрудничест-
вото с Китай, напълно свободно.

„През миналата година отбеляза-
хме 10-годишнината от Механизма 

за сътрудничество между Китай 
и ЦИЕ и в тази връзка публику-
вахме, а и продължаваме да пуб-
ликуваме доста материали по та-
зи тема”, подчертава до Мандова, 
и коментира, че известни българ-
ски автори публикуват поредица от 
материали, свързани с мегапроек-
та „Един пояс, един път” и него-
вото значение, както и участието 
на България в него. 

Тя припомня, че китайски коле-
ги, които работят в България като 
преподаватели, също предлагат за 
публикация свои материали и ста-
тии в изданието, като в много от 
тях можем да намерим интересни 
изследвания, свързани с преподава-
нето на китайски език в България.

музикални инструменти и 
танци в изпълнение на Асиа 
Калъч от ЧСУ „Евлоги и 
Христо Георгиеви“. Послед-
ваха изказванията на г-н 
Хон Хай, директор на Ки-
тайския културен център 
в София, и Стефан Колев, 

председателя на Българска-
та федерация по ушу. 

След церемонията по на-
граждаването бе изнесена 
лекция на тема „Ушу – бой-
но изкуство, модерен спорт 
и упражнение за здраве“ от 
Владимир Андреев, в която 

бяха представени история-
та, съдържанието и специ-
фиката на ушу.

След кратка пауза Бой-
ка Михайлова представи 
чаена церемония, а Сил-
ви Велев демонстрира ки-
тайска калиграфия. Беше 

представена и новата кни-
га „Езикът на тайдзицюен“, 
която дълбоко анализира 
многообразието и очарова-
нието на бойните изкуства. 

Връзката между страни-
те се крие в връзката между 
сърцата на народите. Красо-
тата на различните култу-
рите е във техния обмен и 
във взаимното обогатяване. 
Китайският културен цен-
тър в София обръща осо-
бено внимание на изграж-
дането на местни марки за 
културен обмен и ще си съ-
трудничи с Българската фе-
дерация по ушу за създава-
нето на трупа, изпълнява-
ща танца на дракона и тан-
ца на лъва. 

Приемайки Първия ки-
тайски културен фестивал 
на ушу като нова отправ-
на точка, Китайският кул-
турен център в София е ре-
шен да съдейства за насър-
чаване на културния обмен 
между Китай и България и 
укрепване на приятелството 
между двата народа.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайският гросмайстор Дин Лиджън 
стана световен шампион по шах
Китайският 
шахматист Дин 
Лиджън победи Ян 
Непомнящи от Русия 
с 2,5-1,5 във финалния 
мач на Световното 
първенство на ФИДЕ за 
2023 г. и стана първият 
китайски играч, 
спечелил световно 
първенство по шах. 

турнира на кан-
дидатите за учас-
тие в първен-
ството, проведен 
през юли 2022 г. 
в Мадрид, грос-

майсторите Непомнящи и 
Дин заеха първо и второ 
място. Действащият свето-
вен шампион Магнус Кар-
лсен се отказа от титлата 
си и така руснакът и ки-
таецът станаха претенденти 
за първото място в най-ва-
жния турнир в света на ша-
ха през 2023 г., който се със-
тоя в казахстанската столи-
ца Астана в края на април.

В

ИК
згряващата звез-
да в плуване-
то Пан Джанлъ 
подобри азиат- 
ския рекорд на 
100 метра свобо- 

ден стил за мъже на нацио- 
налния шампионат по плу-
ване в Ханджоу, предаде 
агенция Синхуа. 

18-годишният Пан успя 
да преплува 100 м свободен 
стил за 47,22 секунди. Това 
постижение е с 0,34 секун-
ди по-бързо от стария ази-
атски рекорд. Уан Хаою ос-
тана втори с 48.15, а Чен 
Джунър се класира трети 
с 48.94.

„Това бе над очаквания-
та ми, сподели Пан. Мое-
то време на тренировките 
винаги беше около 47.50.“

Резултатът на Пан е на 
първо място в световната 

ранглиста на състезанието 
на 100 метра свободен стил 
плуване през тази година, 
надминавайки най-добро-
то за годината на светов-
ния шампион Дейвид По-
повичи от 47.61, постигна-
то на румънския национа-
лен шампионат през април.

„Надявам се, че мога да 
бъда един от най-добрите 
плувци в света и един ден 
да се състезавам с Дейвид 
Поповичи“, сподели Пан.

Националното първен-
ство по плуване в Китай 
се проведе от 1 до 6 май. 
То  служи и като квалифи-
кация за Световното пър-
венство по плуване във Фу-
куока, Япония, през юли и 
Азиатските игри в Ханджоу 
през септември.

итай победи 
Индия с 5-4 в 
интензивен от-
борен финал на 
състезанията за 
световната купа 

по стрелба с лък за мъже 
в турския морски курорт 
Анталия, предаде агенция 
Синхуа. 

Китайците взеха отбор-
ния златен медал, след ка-
то китайските стрелци от-
ново участваха в състеза-
нията от Световната ку-
па за първи път от 2019  г. 
Отборът на Китай завър-
ши втори в квалификаци-
ята след домакина Турция, 
като елиминира Мексико, 
Бангладеш и Словения по 
пътя към финала. 

След мача участници-
те в китайския отбор спо-
делиха, че състезанието е 

било много трудно и ос-
порвано и изразиха радост-
та си от победата, която е 
първата за Китай в исто-
рията на отборния финал 
на стрелбата с лък. 

Техните три колежки 
претърпяха загуба на фи-
нала от Мексико и трябва-
ше да се задоволят със сре-
брото. Коментатори обаче 
отбелязаха, че тази награ-
да също е висока, като се 
има предвид, че китайки-
те се завръщат в шампио-
ната след тригодишно пре-
късване.

Златото при смесените 
отбори отиде при отбора 
на САЩ, който на финала  
победи Тайпе с 5-4.

Следващите състезания 
от Световната купа ще се 
проведат в Шанхай от 16 
до 21 май.

Нов азиатски рекорд 
на 100 метра свободен 
стил за мъже

Отборно злато  
на Световното  
по стрелба с лък

Класическата част от фи-
налния кръг завърши при 
равенство 7-7.  След финал-
ния кръг, който продължи 
шест часа и 33 минути, два-
мата съперници за титла-
та се срещнаха на след-
ващия ден в бърз плейоф.  
Дин излезе победител, ка-
то спечели четвъртата игра 

с черните фигури.
Дин Лиджън е 17-ият 

световен шампион в исто-
рията на шаха. Той насле-
дява на трона на отказалия 
се от своята титла гениа-
лен норвежки шахматист 
Магнус Карлсен. Всъщност 
Карлсен трябваше да бра-
ни короната си за втори по- 

аркадий Дворкович връчва златната награда на победителя от 
Китай Дин Лиджън на Световното първенство по шах

реден път срещу Непомня-
щи (след мача им през 2021 
г.), който спечели турнира 
на претендентите. Но след 
отказа на норвежеца меж-
дународната шахматна фе-
дерация ФИДЕ обяви за 
претендент китаеца, който 
бе втори в претендентския 
турнир.

Дин Лиджън прибра и 
по-голямата част от наград-
ния фонд на мача за тит-
лата – 1.1 млн. евро, дока-
то за Непомнящи останаха 
900 000, отбелязаха спорт-
ните сайтове.  

„Това беше много емо-
ционален момент“, каза 
Дин след ръкостискането 
в края на играта, седнал на 
стола си и изглеждайки дъл-
боко замислен. 

„Не можех да контро-
лирам емоциите си. Исках 
да плача. Исках да избух-
на в сълзи. Беше доста те-
жък турнир за мен. Сага се 
чувствам  много облекчен“, 
сподели китайският грос-
майстор на пресконферен-
цията след финалния мач.
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а пресконфе-
ренция на Дър-
жавния съвет 
бе представено 
икономическо-
то и търговско-

то сътрудничество между 
Китай и страните от Цен-
трална и Източна Евро-
па, както и подробности 
относно провеждането на 
Третото изложение за  Ки-
тай и страните от ЦИЕ. 

Това събитие е ор-
ганизирано съвместно 
от Министерството на 

търговията на Китай и 
местните власти на про-
винция Джъдзян. То се от-
кри на 16 май в град Нинбо, 
провинция Джъдзян, и ще 
продължи до 20 май. Тема-
та на изложението е „За-
дълбочаване на практиче-
ското сътрудничество към 
бъдещето“ и се очаква то-
ва да е едно от най-важ- 
ните събития за икономи-
ческото и търговското съ-
трудничество между Китай 
и страните от Централна 
и Източна Европа.

Тибетския авто-
номен район 13 
монаси получи-
ха степен Геше 
Ларампа, която 
е еквивалент на 

докторската степен в съ-
временното образование.

По този повод в храма 
Джокан в Лхаса бе орга-
низиран дебат и церемония 
по връчването. Геше Ла-
рампа е най-високата сте-
пен на школата Гелуг на 
тибетския будизъм.

На средна възраст 45 го-
дини, 13-те монаси са от раз- 

лични храмове в Тибет 
и югозападната китайска 
провинция Юннан. Пър-
ви на тазгодишните изпи-
ти бе 50-годишният Цул-
трим Гялтсен от манасти-
ра Сера в Лхаса. В интер-
вю за Синхуа той каза, че 
ще продължи да задъл-
бочава разбирането си за 
будизма и ще помогне на 
повече студенти, които го 
изучават.

От 2004 година насам 
177 тибетски монаси са по-
лучили висшата степен Ге-
ше Ларампа.

31-вото 
международно 
изложение за 
велосипеди
Повече от 1200 
компании участват 
в Международното 
изложение за 
велосипеди с темата 
„по-безопасни, по-
интелигентни и с 
по-ниски въглеродни 
емисии“, което бе 
открито в началото 
на май в Новия 
международен експо 
център в Шанхай.

Традиционно посрещане на лятото
На 5 май в детска градина в Юцин, провинция Гуейджоу, деца изрисуваха яйца по случай 
настъпването на слънчевия период на Лисия, който отбелязва началото на лятото.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа От 16 до 20 май в 
Нинбо ще се проведе 
3-ото изложение 
Китай – ЦИЕ

13 монаси получиха 
докторска степен по 
тибетски будизъм

Културно събитие в Женева 
насърчава разбирателството 
между Европа и Китай

С
ъбитие за кул-
турен обмен се 
проведе в Palais 
des Nations, което 
представи пред 
европейските ди-

пломати китайската тради-
ционна култура, насърча-
вайки обмена и разбирател-
ството между страните. Съ-
битието „Шедьоври на ка-
лиграфията и живописта за 
едно споделено красиво бъ-
деще“ включва изложби на 
китайски традиционни кар-
тини и калиграфски произ-
ведения, а също така и тра-
диционна китайска чаена 
церемония.

„Тази прекрасна излож-
ба на китайска традицион-
на култура ни позволява да 
оценим и да разберем по-
добре историята на страна-
та“, каза Мадху Сет, прези-
дент на Асоциацията на съ-
пругите на азиатските по-
сланици в Женева.

Един от главните орга-
низатори на събитието – 
г-жа Ли Уънцъ, съпруга на 
Чън Сю, постоянния пред-
ставител на Китай в ООН в 
Женева, каза, че китайската 
култура се застъпва за хар-
монията и красотата. 

„Искрено се надяваме об-
менът  и взаимното обуче- 

ние и да бъдат насърчава-
ни чрез култура и разбира-
телство.“

Около 60 души, главно 
съпруги на посланици от 
повече от 40 държави в Же-
нева, както и жени лидери 
на няколко международни 
организации, присъстваха 
на събитието.


